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نصبوراهاندازی
۶۷۲هزاردستگاهکنتورهوشمنددرکشور

شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( اعلام کرد: تابستان امسال 
بیش از ۶۷۲ هزار دســتگاه کنتور هوشمند در کشور نصب و راه اندازی شده 
که موجب رویت پذیری ۱۸ هزار مگاوات از بار مصرفی مشترکان برق شد.به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، تابستان امسال از مجموع  ۶۹ هزار 
مــگاوات نیاز زمان اوج مصرف در کل شــبکه برق ۴۷  هــزار مگاوات پیک 
مصرف در شبکه توزیع بوده که با نصب و راه اندازی ۶۷۲  هزار دستگاه کنتور 
هوشــمند فهام در شــبکه توزیع، ۱۸ هزار مگاوات از بار مصرفی این بخش 
رؤیت پذیر شد.به بیان دیگر با هوشمندسازی کنتورهای مشترکان با مصارف 
بالا و با اولویت مشترکان دیماندی ۳۸ درصد شبکه در زمان اوج مصرف رویت 

پذیرش شده است. 
تعرفه های کشاورزی و صنعتی دارای بیشترین درصد رؤیت پذیری هستند.
شرکت های توزیع مشهد، زنجان، البرز، سمنان و قزوین دارای بیشترین درصد 
رؤیت پذیری هستند.همچنین شرکت های توزیع تبریز، فارس، تهران بزرگ و 
البرز با نصب کنتورهای هوشــمند به ترتیب دارای بیشــترین بار رؤیت پذیر 
در تعرفه های صنعتی، کشــاورزی، عمومی و خانگی هستند.تجارب تابستان 
نشان می دهد که برای تأمین برق پایدار، باید به سمت مدیریت بار مشترکان 
حرکت کرد. قطعاً توسعه رؤیت پذیری و کنترل پذیری از طریق توسعه کنتور 
هوشمند یکی از مهم ترین ابزارها برای پیاده سازی طرح های مدیریت مصرف 
اســت که از سالیان گذشته در دستور کار صنعت برق قرار گرفته و در دولت 
ســیزدهم با سرعت بیشــتری در حال پیگیری اســت.باتوجه به اینکه نصب 
کنتورهای هوشمند باعث رؤیت پذیری شبکه مصرف و برخورداری از پروفایل 
بار لحظه ای مشترکان می شود، مراکز کنترلی که در ۳۹ شرکت توزیع نیروی 
برق سراسر کشــور وجود دارد که میزان مصرف برق مشترکان بزرگ دارای 

کنتور هوشمند را رصد می کنند.

قیمتنفتبیشازیکدلاربالارفت
بهــای معاملات آتی نفت برنت پس از افزایش ۰.۷ درصدی در روز جمعه، 
امــروز ۱.۴۳ دلار یا ۱.۵ درصد افزایش یافت و به ۹۴.۴۵ دلار در هر بشــکه 
رســید.به گزارش خبرگزاری مهر در حالی که سرمایه گذاران منتظر اقدامات 
تولیدکننــدگان گروه »اوپک پلاس« برای تعدیل تولید و حمایت از قیمت ها 
بودند که امروز دوشــنبه قیمت نفت بیش از یک دلار در هر بشــکه جهش 
کرد و همچنان به رشــد خود ادامه داد.بهای معاملات آتی نفت برنت پس از 
افزایــش ۰.۷ درصدی در روز جمعه، امــروز ۱.۴۳ دلار یا ۱.۵ درصد افزایش 
یافت و به ۹۴.۴۵ دلار در هر بشکه رسید.نفت خام وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا پس از افزایش ۰.۳ درصدی در جلسه قبل، با ۱.۲۵ دلار یا ۱.۴ درصد 
افزایش، ۸۸.۱۲ دلار در هر بشکه ثبت شد.در همین رابطه رویترز اعلام کرد 
قیمت نفت در ســه ماه گذشــته پس از رســیدن به بالاترین سطح خود در 
چند ســال اخیر در ماه مارس به دلیل نگرانی هایی مبنی بر افزایش نرخ بهره 
و محدودیت های »کوویــد -۱۹« در بخش هایی از چین به عنوان بزرگترین 
واردکننده نفت خام جهان، کاهش یافته است.سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت و متحدانش، ممکن است در نشست خود در اواخر روز دوشنبه تصمیم 
بگیرند که سطح فعلی تولید خود را حفظ کنند یا حتی تولید را برای حمایت 

از قیمت ها با وجود تداوم کمبود عرضه کاهش دهند.

مذاکراتاوپکپلاس
برایکاهش۱۰۰هزاربشکهایتولیدنفت

منابع آگاه خبر دادند یکی از گزینه های در دســت بررســی اوپک پلاس 
در نشست روز دوشــنبه وزیران این گروه، کاهش تولید نفت به میزان ۱۰۰ 
هزار بشکه در روز خواهد بود.به گزارش ایسنا، پیش از این پنج منبع آگاه در 
اوپک پلاس به رویترز اظهار کرده بودند: اوپک پلاس احتمالا در نشست روز 
دوشنبه، ســهمیه تولید نفت برای اکتبر را بدون تغییر نگه می دارد و بعضی 
دیگر، احتمال کاهش اندک تولید به منظور تقویت قیمت ها را منتفی ندانسته 
بودند.اوپک و متحدانش شــامل روسیه، در شرایطی دیدار می کنند که تقاضا 
برای ســوخت با موانعی روبرو شــده و میزان عرضه ممکن است در صورت 
احیای توافق هسته ای و بازگشت نفت ایران به بازارها، افزایش پیدا کند.نفت 
برنت به دلیل واهمه ســرمایه گذاران از کندی اقتصادی و رکود در غرب، از 
۱۲۰ دلار در ژوئن، به حدود ۹۳ دلار در هر بشــکه، سقوط کرده است.انتظار 
می رود ایران در صورت تســهیل تحریمها، یک میلیون بشکه در روز معادل 
یک درصد تقاضای جهانی، به عرضه نفت اضافه کند.عربســتان سعودی ماه 
میلادی گذشــته احتمال کاهش تولید اوپک برای اصلاح بازار را مطرح کرده 
بود. در شــرایطی که بسیاری از تولیدکنندگان عضو اوپک پایین تر از سهمیه 
تعیین شده، نفت تولید می کنند و تحریمهای غربی علیه صادرات نفت روسیه، 
سیگنال بازار فیزیکی نشان می دهد که میزان عرضه نفت محدود مانده است.
روسیه هفته گذشــته اعلام کرد عرضه نفت به کشورهایی که از ایده اعمال 
ســقف قیمت برای صادرات انرژی روسیه حمایت می کنند را متوقف خواهد 

کرد. 

زیان۶۸۲میلیوندلاریصنعتپتروشیمی
بهدلیلقطعیگاز

دبیر انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی ایران گفت: صنعت 
پتروشــیمی با قیمت های جهانی سال گذشته،  ۶۸۲ میلیون دلار یا ۱۶ هزار 
میلیارد تومان از محل قطعی گاز زیان یا عدم النفع داشته است.احمد مهدوی 
ابهر در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در سال گذشته ۱۱ پتروشیمی متانولی 
یا اوره ای که خوراک گاز طبیعی متان داشته اند، دچار قطعی گاز یا محدودیت 
شدند، اظهار کرد: متاسفانه بر خلاف تصریح قانون که گفته شده اگر دولت به 
خواسته خود، گاز پتروشیمی ها را قطع کند، باید از همان محل گاز خسارت را 
تأمین کند و حتی قانون محل جبران را هم مشخص کرده ولی در هیچ کدام 
از ســال های اخیر قانون اجرا نشــده است. به گفته وی، البته این قانون برای 
این گذاشته شده که گاز واحدها حدالامکان قطع نشود، ولی اگر شد، باید به 
همان مقدار در صورت های مالی پتروشیمی ها لحاظ شود و هزینه آن دریافت 

نشود که متاسفانه تاکنون اجرا نشده است.

بحرانآبیبهمراکزاستانهارسید
عضو فدراســیون صنعت آب گفت: امروز مشــکل تامین آب در کشــور؛ 
تالاب ها و حقابه محیط زیست نیست، امروز بحث تامین آب شرب نه در نقاط 
دور افتاده بلکه در مراکز استان ها است، بنابراین می طلبد وارد دوره چهارمی 
شــویم که همان مدیریت بازتخصص اســت.رضا حاجی کریم در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تداوم خشکسالی و امکان مواجهه با بحران های 
جدی تر آبی اظهار داشــت: تا وقتی فقط معلول را بررســی کنیم و به علت 
نپردازیم تنها دستاورد ما تداوم شرایط کنونی آبی است، مسئله دیگر تعریف 
نادرست از بحران آب است یکی از تعاریف بحران این است که ناگهان حادث 
شده باشد اما در مورد آب اینگونه نبوده است، مثلا مسئله ای که در همدان و 
یا شهرکرد داریم مربوط به امروز و دیروز نیست، آنچه در این شهرها، در تهران 
و حتی گیلان در حال رخ دادن است ناگهانی نیست بواسطه عدم مدیریت و 
عدم توجه به الگوی آمایش رخ داده است. وقتی شهر همدان برای این میزان 
جمعیت هدف گذاری می شود در حالی که فقر منابع آبی دارد و در عین حال 
یک نیروگاه عظیم حرارتی ســاخته می شود که آب منطقه را می بلعد و برای 

تامین آب چاه های متعدد حفر می شود، یعنی خودمان بحران را ساخته ایم. 
وی افزود: ما با ســاخت ســدها و عدم تخصیص مجوز حقابه های زیست 
محیطی عملا به سمت بحران حرکت کرده ایم، ما بحران را خودمان می سازیم 
و تا وقتی نگاه مان برای حل مسئله به نزولات آسمانی و پیش بینی هواشناسی 
است نمی توانیم اسم آن را مدیریت بگذاریم، وقتی شرایط مان به گونه ای است 
که اگر باران ببارد آب داریم و در غیر این صورت نداریم با این رویکرد هر چه 
اتفاق بیفتد طبیعی اســت.عضو فدراسیون صنعت آب گفت: مسئله اصلی در 
نظام توزیع و حکمرانی آب در کشــور ما این است که الگوی آمایشی توسعه 
مناســب نداریم و از آن مهم تــر خودمان را بروز نکرده و با شــرایط تطبیق 
نمی دهیم امروز در دنیا در حوزه مدیریت منابع آبی استفاده از هوش مصنوعی 
و روش های مبتنی بر فناوری اطلاعت برای پیشگیری از این مشکلات شایع 
است، مثلا در اروپا امســال خشکسالی بی سابقه بود، کشوری مثل هلند اگر 
پمپ ها لحظه ای خاموش بشــوند کشــور زیر آب می رود اما امسال به شدت 
دچار خشکسالی شده اما هیچ کشوری در حوزه تامین آب شرب و شهری به 

مشکل برنخورده است.

اخبار انرژی

حجــم معاملات در بازار مســکن بــا دو افت ۲۶ و ۳۳ 
درصد طی دو ماه اخیر، بنا به گفته ی کارشناسان از کاهش 
تدریجی انتظارات تورمی و احتمال ورود به فاز ثبات نسبی 
در نیمــه دوم حکایــت دارد.به گزارش ایســنا، مردادماه 
امســال معاملات مسکن در تهران ۳۳ درصد در مقایسه با 
تیرماه و ۵۰ درصد نســبت به خردادماه کاهش پیدا کرد. 
ماه گذشــته نیز تعدادمعاملات نسبت به خرداد ۲۶ درصد 
کاهش یافته بود. نصف شــدن حجــم معاملات در صورت 
ادامه دار بودن می تواند حاوی این پیام باشــد که به لحاظ 
پر شدن ظرفیت بازار، نیمه دوم امسال بازار ملک در مسیر 
آرامش نســبی حرکت کند.اگرچه تورم مسکن در هر دو 
شاخص نقطه به نقطه و سالیانه کمتر از نرخ تورم عمومی 
حرکت می کند، به لحاظ آن که کالایی درشت از نظر ارزش 
محسوب می شود تغییرات آن چشمگیر است و تاثیر زیادی 
در توان اقتصادی خانوارها ایجاد می کند. مرداد امسال تورم 
ماهیانه، نقطه به نقطه و ســالیانه بازار مسکن شهر تهران 
به ترتیــب ۱.۸ درصد، ۴۴ درصد و ۲۸ درصد بود. این در 
حالی اســت که تورم عمومی کل کشــور در سه شاخص 
مذکور رشــد ۲ درصد، ۵۲ درصد و ۴۱.۵ درصد را نشان 
داد.با این اوصاف تورم سالیانه بازار مسکن شهر تهران ۱۳ 
درصــد از تورم عمومی عقب تر اســت اما به لحاظ کاهش 
شدید قدرت خرید طرف تقاضا و ارزیابی عمومی از کاهش 
ریســک های غیراقتصادی، این بازار پس از رونق نسبی در 
چهار ماهه ابتدای ســال جاری در آســتانه ی ورود به فاز 
دیگری از رکود قرار دارد.کارشناسان، خریدهای سرمایه ای 
بــه منظور حفــظ ارزش دارایی را مهم ترین عامل رشــد 
معاملات مســکن در ماه های ابتدایی سال جاری می دانند. 
ریسک های غیراقتصادی، انتظارات تورمی و افزایش قیمت 
نهاده های ساختمانی از جمله عوامل افزایش قیمت و تعداد 
معاملات مسکن قلمداد می شــود.روند خرید و فروش در 
بازار مســکن شــهر تهران در شــرایطی طی تیر و مرداد، 

نزولی شــد که در ماه های مذکور انتظار می رفت به لحاظ 
قرار  داشــتن در پیک جابه جایی، معاملات رشــد کند و 
قیمت ها تحت تاثیر قرار گیرد. اما رفتار معکوس بازار نشان 
می دهد خریدهای مصرفی به پایین ترین حد خود رسیده و 
هیجانات سرمایه ای نیز در حال خنثی شدن است.از سوی 
دیگر معمولا تحرکات سفته بازان ملکی در مناطق شمالی 
تهران، شاخصی برای ارزیابی وضعیت خریدهای سرمایه ای 
در این بازار محسوب می شود. طی یک ماه گذشته قیمت 
مســکن در منطقه ۱ تغییر چندانی نداشته اما در مناطق 
۲ و ۳ با رشــد مواجه شــده اســت. مردادماه امسال تورم 

ماهیانه مســکن در منطقه ۱ به میــزان ۲ درصد، منطقه 
۲ معــادل ۹.۷ درصد، منطقه ۳ بالغ بر ۱۱ درصد، منطقه 
۴ بــه میزان ۱۸ درصد و منطقــه ۵ بالغ بر ۳ درصد بوده 
اســت. آمار گویای آن اســت که در مناطــق ۴، ۳ و ۲ با 
تورم ماهیانه سنگین تری در مقایسه با دیگر مناطق تهران 
مواجه بوده ایم.طبق اعلام مرکز آمار متوســط وزنی قیمت 
آپارتمان های مســکونی شــهر تهران در مرداد ۱۴۰۱ به 
میزان ۴۵ میلیون و ۱۴۸ هزار تومان در هر متر مربع بوده 
که نسبت به ماه قبل ۱.۸ درصد و در مقایسه با ماه مشابه 
ســال قبل ۴۴ درصد افزایش یافته است. تعداد معاملات 

مســکن اعم از آپارتمان،  ویلایی و ســایر ساختمان ها نیز 
در مردادمــاه ۶۸۵۲ فقره بوده که کاهش ۳۳ درصد را در 
مقایسه با ماه گذشته و افزایش ۲۴ درصد را نسبت به ماه 

مشابه سال گذشته نشان می دهد.
امیدواری به بازار مسکن در نیمه دوم سال

مهدی روانشادنیا ـ کارشــناس بازار مسکن در تحلیل 
شــرایط کنونی این بازار به ایســنا گفت: ســال ۱۴۰۱ به 
صورت خاص عوامل بخش عرضه ناشی از قیمت نهاده های 
ســاختمانی و اصلاح نظام یارانه ای منجر به ایجاد تورم در 
بازار  مســکن شــد. از طرف دیگر وقتی بازارهای موازی 
روند افزایشی به خود گرفتند متقاضیان خرید مسکن چه 
از قشــر ســوداگر و چه  مصرف کننده، این  بازار را مستعد 
رشــد دیدند.وی با اشاره به کاهش ساخت و ساز در کشور 
گفت: هم اکنون تعداد پروانه های ســاختمانی و پایان کار 
بسیار محدود شده اســت. باید تعقلی در وضعیت ساخت 
و ساز بخصوص مسکن متناســب با تقاضا به وجود بیاید. 
نهضت ملی  مســکن تا زمانی که وارد بازار نشــود و قابل  
بهره برداری نباشــد اثرگذاری چندانی بر قیمت ها نخواهد 
داشت.روانشادنیا خاطرنشان کرد: ما تجربه ی مسکن مهر 
را داشتیم که بعضا می بینیم برخی پروژه ها با گذشت بیش 
از ۱۰ سال هنوز آماده تحویل نشده است. متقاضی مسکن 
که امروز به خانه نیاز دارد نمی تواند از طریق مسکن دولتی 
نیاز خود را تامین کند، بنابراین نرخ ها در بازار خود را نشان 
می دهد.وی درباره پیش بینی بازار مسکن در نیمه دوم سال 
جاری اظهار کرد: امیدواریم در نیمه دوم ســال ۱۴۰۱ به 
یک فضایی برســیم که نرخ رشــد قیمت مسکن پایین تر 
از تورم عمومی  باشــد. راهکار اصلی کنترل تورم عمومی 
و افزایش ســاخت و ساز اســت. ثبات بازار در مردادماه را 
نمی توان یک تحول اساسی در اقتصاد مسکن دانست؛ فقط 
می توان از واژه های ابهام و انتظار برای آن استفاده کرد که 

ان شاءالله در آینده برطرف شود.

بازارمسکنبیجانشدهاست

افت حدود 30 درصدی حجم معاملات در بازار مسکن

رئیس اتحادیه برنج فروشــان بابل خاطر نشان کرد: در 
سنوات گذشــته تا این تاریخ ۳۰ درصد برنج در شهرهای 
مصرف کننده توزیع می شــد این در حالیست که امسال 
نتوانستیم ۵ درصد برنج تولیدی را در سایر شهرها توزیع 
کنیم.حســن تقی زاده در گفت و گو با ایلنا، با اشــاره به 
رکــود حاکم بر بازار برنج، گفت : کشــاورزان رغبتی برای 
فروش برنج از خود نشــان نمی دهند، چراکه منتظرند نرخ 
این محصول افزایش پیدا کند. قیمت برنج ســال گذشته 
به کیلویی ۱۰۰ هزار تومان رســید از این رو کشاورزان با 
در نظر داشــتن تورم حاکم بر کشــور در نظر داشتند که 
نرخ  برنج در ســال جاری به کیلویــی ۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار 

تومان برسد.
بنا به اظهارات وی؛ بازار کشــش برنــج کیلویی ۱۵۰ 
هزار تومان را ندارد و بعید اســت که بــازار روی نرخ مد 
نظر کشاورزان بنشــیند.این فعال اقتصادی با بیان اینکه 
فروشــگاه های زنجیره ای برای خرید برنــج ورود نکردند، 

افزود: دولت نرخ دســتوری فروش برنج را ۸۵ هزار تومان 
اعلام کرده اســت ازاین رو باید نرخ  فروش برنج در شالی 
کوبی کیلویی ۷۰ تومان شــود که بعد از بسته بندی نرخ 
برنج به کیلویی ۸۰ هزار تومان برســد و فروشــگاه بتواند 
کیلویی۸۵ هزار تومان بفروش برسانند.تقی زاده با اشاره به 
نرخ انواع ارقام برنج، خاطر نشان کرد: برنج ندا کیلویی ۴۰ 
هزار تومان، شیرودی کیلویی ۴۸ هزار تومان، فجر کیلویی 
۵۵ هزار تومان و طــارم کیلویی ۸۸ تا ۹۰ هزار تومان در 

بنکداری ها عرضه می شود.
رئیس اتحادیه برنج فروشــان بابل با بیان اینکه بیش از 
۵۰ روز اســت که برنج نو در بازار عرضه شده است، اذعان 
کرد: در ســنوات گذشــته تا این تاریخ ۳۰ درصد برنج در 
شهرهای مصرف کننده توزیع می شد این در حالیست که 
امسال نتوانستیم ۵ درصد برنج تولیدی را در سایر شهرها 
توزیع کنیم.به گفته وی؛ افزایش قیمت برنج ایرانی باعث 
شده اســت بالای ۳۰ درصد مردم شهرهای شمال کشور 

به ناچــار برنج خارجی خریداری کنند. همچنین محصول 
کشت دوم به دست نیامده است و اگر این محصول در بازار 
عرضه شود برنج به وفور در بازار عرضه می شود.تقی زاده در 
پاسخ به این پرسش که در خبرها آمده است که دزدی از 
شالیزارهای برنج شایع است آیا این خبر را تایید می کنید؟ 
گفت: این دزدی ها محدود و در شالیزارهای مازندران شایع 
نیست؛ دزدی شبانه از شالیزارها امکان برداشت را محدود 
می کند چراکه درو شــالیزار نیاز به تجهیزات دارد و حجم 
دزدی ها به قدری نیست که رسانه ای شود.همچنین در این 
رابطه محمدعلی مشیری مدیر عامل تعاونی شالی کوبی ها 
لنگرود در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، با تایید خبر 
دزدی از شالیزارهای گیلان، گفت: در برخی از روستاهای 
گیلان شــاهد دزدی از شالیزارها هســتیم اما حجم این 
دزدی ها زیاد نیســت، دزدها نیز حرفه ای نیستند و برای 
تامین پول مواد اقدام به این کار می کنند.وی با بیان اینکه 
با کاهش تقاضا برنج در دســت کشاورزان و کارخانه داران 

مانده اســت، تصریح کرد: قدرت خرید مردم کاهش پیدا 
کرده است و ازآنجایی که کشــاورزان مایل به فروش برنج 
کیلویی ۹۵ تا ۱۰۰ هزار تومان هســتند از این رو رکود در 
بازار حاکم شده است.مشــیری میزان تولید برنج در سال 
جاری را حدود ۳۰ درصد افزایشی دانست و افزود: قیمت 
نهاده های کشاورزی حداقل افزایش ۱۰۰ درصدی را تجربه 
کردند از این رو برنج کیلویــی ۸۰ هزار تومان غیرمنطقی 
نیست دولت باید از کشاورزان حمایت کند چرا که بیش از 
۵۰ درصد اقتصاد گیلان وابســته به تولید برنج است و اگر 
از این بخش حمایت نشــود شاهد افزایش بیکاری در این 

استان خواهیم بود.
مدیر عامل تعاونی شــالی کوبی ها لنگرود با بیان اینکه 
۶۰ تا ۷۰ درصد شــالیزارها تالش تغییــر کاربری دادند، 
افزود: تولید برنج در تالش توجیه اقتصادی ندارد از این رو 
بسیاری در بسیاری از شالیزارها یا ویلاسازی صورت گرفت 

و یا به باغات کیوی، آلو و آلوچه تبدیل شدند.

وزیر صمت گفت: با توجه به ممنوعیت ۴ ســاله واردات 
خودرو، تنظیم آیین نامه واردات باید دقیق انجام می شــد. 
در آییــن نامه لزوم انتقال فنــاوری و ارائه خدمات پس از 
فروش مــورد تاکید قرار گرفته اســت.به گزارش خبرنگار 
مهر، رضا فاطمی امین در نشســت خبــری با بیان اینکه 
در ســال جاری در اکثر محصولات رشد تولید قابل توجه 
داشــته ایم که نشــاندهنده فعالیت بخش صنعت و معدن 
و تجارت اســت، اظهار کرد: در محصولاتی همچون فولاد 
خام ۵.۲ درصد، محصولات فولادی ۴.۹ درصد، آلومینیوم 
۸.۴ درصد، کنســانتره ۲۰ درصد، شیشــه جام ۷ درصد، 
ظروف ۱۷ درصد، خودروی ســواری )کامل( ۲۵۰ درصد، 
پتروشــیمی ۹ درصد، پلی استر ۵ درصد، کفش ۳۱ درصد 
و تلویزیون ۶ درصد رشد داشته ایم.وزیر صمت افزود: البته 
در تولید محصولاتی مانند کمباین کاهش تولید داشــتیم. 
همچنین در تولید روغن خوراکی و پودر شــوینده هم به 
ترتیب ۲۶ و ۷ درصد افت تولید را تجربه کردیم. این مسأله 
هم کاملًا قابل توجیه اســت و بعــد از حذف ارز ترجیحی 
ایــن اتفاق افتاد. البته کاهش تولید بــه معنای کمبود در 
بازار نیســت، بلکه عرضه و تقاضا متعادل شده است.وی در 
پاسخ به ســوالی در مورد واردات خودرو، با بیان اینکه ۲۵ 
درصد تولید ناخالص داخلی کشــور تحت پوشــش وزارت 
صمت اســت و سهم خودرو از این شاخص ۱۸ دهم درصد 
اســت، گفت: واردات خــودرو از نظر وزارت صمت بنا به ۳ 
دلیل بلامانع اســت زیرا یک فضایی در کشــور وجود دارد 
کــه قصد ایجاد انحصار و حمایت بی حد و حصر از صنعت 
خودرو داریم پس با باز شــدن بــاب واردات این انحصار و 
حمایت شکســته می شــود.فاطمی امین گفت: از سویی 
دیگر به دلیل تــراز نبودن بازار خــودرو، قیمت ها در این 
بازار دو نرخی شده اســت که قیمت بازار متناسب با دلار 

تعیین می شــود و مردم برای حفظ ارزش پول و ســرمایه 
خودرو می خرند.وی افزود: دلیل ســوم این بود که در سبد 
محصولات داخلی خودروی اقتصادی باکیفیت نداریم. پس 
از مســیر واردات باید فقدان محصولات اقتصادی را جبران 
کنیم و بعد به ســمت داخلی ســازی برویم و این نقیصه 
را حــل کنیم.وزیر صمت با بیان اینکــه آئین نامه واردات 
خودرو بر اساس این سه معیار تنظیم شد، گفت: با توجه به 
ممنوعیت ۴ ساله واردات خودرو، تنظیم آئین نامه واردات 
بســیار حساس بود و باید دقیق انجام می شد. در آئین نامه 
لزوم انتقال فناوری و ارائه خدمات پس از فروش مورد تاکید 
قرار گرفته است اما آیا این دو بند منجر به ایجاد محدودیت 
در واردات می شــود؟ پاسخ منفی است.فاطمی امین ادامه 
داد: از ســویی دیگر وقتی به عدم تراز بودن عرضه و تقاضا 
در بازار اشــاره می کنیم پس خودروی وارداتی شاید سود و 
هزینه ناعادلانه ای برای واردکننده داشــته باشد؛ به عنوان 
مثال اگر خودروی ۴۰۰ میلیون تومانی ۶۰۰ میلیون تومان 
فروخته شــود رانت اســت. اگر بازار روان بود این اتفاقات 
نمی افتــاد اما ما ناگهان قصد باز کردن ســد را داریم و اگر 
هوشمندانه نباشد سیل می شود.وزیر صمت در مورد شناور 
بــودن تعرفه واردات خودرو و احتمال بروز رانت، گفت: اگر 
تعرفه شناور نمی گذاشتیم اولین مطالبه گر شما بودید زیرا 
به دلیل عرضه کم و تقاضا بالا سود زیادی نصیب واردکننده 
می کرد.وی اضافه کرد: تعرفه شناور رانت را از بین می برد. 
ما سود مجاز را مشخص می کنیم و مابه التفاوت را به عنوان 
سود بازرگانی اخذ می کنیم.وزیر صمت تصریح کرد: در واقع 
ممکن بود بخاطر نامتوازن بودن عرضه و تقاضا، تعیین عدد 
ثابت برای تعرفه، برای واردکننده ســود زیاد و رانت ایجاد 
کند، بنابراین قرار شد برای از بین بردن رانت، به جای یک 

سود بازرگانی ثابت، میزان سود واردکننده تعیین شود.

علت عرضه خودروهای خارجی 
در بورس کالا

وی تصریح کــرد: ما گفتیم خودروی خارجی در بورس 
کالا عرضه شود به شفافیت کمک می کند. پس با عرضه در 
بورس به این اطمینان می رســیم که خودرو با چه قیمتی 
فروخته می شــود. چه بسا که خودروهایی که در این چند 
وقت هم در بورس عرضه شــد پایین تر از نرخ بازار بود.وزیر 
صمت اضافه کرد: اگر در بورس بالاتر از قیمت فروخته شد، 
پول اضافی به خزانه وارد می شود. بنابراین سود بازرگانی به 
صورت پویا تعیین می شــود تا در این سیاست به درستی 
عمــل کنیم.فاطمی امین تصریح کرد: آئیــن نامه واردات 
خــودرو منافع غیرمتعارف و غیرمعقــول و رانت را از بین 
برده است و به نفع کل کشور است .وزیر صمت تاکید کرد: 
وزارت صمت با هیچ خودروســازی مذاکره ای برای واردات 
نکرده اســت زیرا ما واردکننده نیستیم و فقط ضوابط فنی 
و اســتانداردها را تعیین می کنیم.وی در مورد اعمال سقف 
ارزی برای واردات خودرو، تصریح کرد: منابع ارزی کشــور 
بی انتها نیســت از این رو سقف یک میلیارد دلار به اضافه 
ســرمایه گذاری خارجــی را برای واردات خــودرو در نظر 
گرفتیم. با این سیاســت خودروهای بیشتری وارد می شود 
یعنی بــه جای واردات یــک خودرو ۸۰ هــزار دلاری، ۴ 
خودروی ۲۰ هزار دلاری وارد می شود.وزیر صمت همچنین 
در مورد احتمال ممنوعیت مجدد واردات خودرو در ســال 
۱۴۰۶ تصریح کرد: ۵ ســال آینده واردات ممنوع نمی شود 
بلکه طبق آئین نامه سرمایه گذاری باید تا ۵ سال بماند.وی 
در مورد توقف عرضه خودرو بورس کالا که در بهار با دستور 
وزارت صمت انجام شــد، گفت: ما به تقویت بورس کالا در 
۶ ماه گذشــته کمک زیادی کردیم، شیشــه، فولاد و … 
در بورس کالا عرضه می شوند. ما مخالف شفافیت نیستیم.

فاطمــی امین ادامه داد: عرضه ای کــه در بهار قرار بود در 
بورس کالا انجام شود بدون هماهنگی با ما بود و به همین 
دلیل با عرضــه مخالفت کردیم. ما بــه هیچ وجه مخالف 
شفافیت نیستیم.وی در مورد واگذاری سهام خودروسازان، 
اظهار کــرد: با توجه به اینکه قیمت گذاری تمام شــده و 
فراخوان سرمایه گذاری ارائه شده شرکت های زیرمجموعه 
ایران خودرو و سایپا در مرحله اول واگذار خواهند شد.وی 
در مورد احیای واحدهای صنعتی هم گفت: از ابتدای سال 
تاکنون ۴۷۰ واحد صنعتی تعطیل فعال شد.وی همچنین 
در خصوص سرمایه گذاری خارجی انجام شده، اظهار کرد: 
در پنج ماه نخســت امســال در ۶۱ پــروژه در بخش های 
صنعت، معدن و تجارت به ارزش ۳۵۰ میلیون دلار سرمایه 
گذاری اتفاق افتاد که اســتان های فارس، خراسان جنوبی، 
خراســان رضوی، هرمزگان و تهران در این زمینه پیش رو 
بودند.فاطمی امین در مــورد امضای طلایی گفت: در گام 
نخســت جاهایی که امضاهای طلایی و فساد وجود دارد را 
شناســایی کردیم که یکی از این محل ها مربوط به بخش 
واردات بــود. یکی از این حوزه ها صدور کارت بازرگانی بود 
که پارســال اصلاح شد و رتبه بندی را برای واردات اعمال 
کردیم.وی اضافه کرد: همچنین رتبه بندی را برای صادرات 
نیز اعمال خواهیم کرد.وی درباره تجارت خارجی کشور هم 
گفت: در سال ۱۴۰۰ نسبت به ۱۳۹۹ رشد صادرات کشور 
۴۰ درصد بوده اســت و در ۴ ماه نخست امسال نیز نسبت 
به مدت مشابه پارسال رشد ۲۰ درصدی را داشتیم.فاطمی 
امین به ارتباط تجاری با روســیه نیز اشاره کرد و افزود: در 
تیر امسال نسبت به تیر سال قبل رشد صادرات ما به روسیه 
۱۲۰ درصد بوده است.به گفته وی، رشد صادرات ایران به 
آفریقا در ســال ۱۴۰۰ نسبت به ســال ۱۳۹۹ در مجموع 

۱۰۰ درصد بوده است.
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معــاون وزیر صمت گفت: ۸۴۷ شــهرک صنعتی 
فعال در کشــور وجود دارد.علی رســولیان در آیین 
آغاز عملیات اجرایی پروژه های منطقه ویژه اقتصادی 
شهرســتان بروجرد که امروز برگزار شد، اظهار کرد: 
مهمترین مسئله کشور اشتغال است که اگر بخواهیم 
اشــتغال ایجاد و رفــاه مردم فراهم شــود باید تولید 
داشته باشــیم.وی تصریح کرد: در استان هایی مانند 
لرســتان که دارای ظرفیت بالایی هستند نباید شاهد 
این باشــیم که آمار بیکاری بالا بوده با صنعت در آن 

کمتر باشد.
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران خاطرنشــان کرد: به برکت نظام مقدس 
جمهوری اســلامی شاهد رشد و پیشرفت این منطقه 
هستیم و همه باید تلاش کنیم ظرفیت و شرایط برای 
تولید فراهم شود.رســولیان اضافه کرد: رئیس جمهور 
در تمام ســفرهای خود عمده تمرکز و توجه ایشــان 
بــه صنایع راکد و تعطیل بوده و در این راســتا ورود 
پیــدا می کنند برای اینکه زمینــه تولید افزایش پیدا 
کند و هدف تولید و اشــتغال است.وی بیان کرد: در 
ســازمان صنایع کوچک خود را موظف می دانیم که 
زیرســاخت های که در استان های محروم به خصوص 
اســتان های با ظرفیت صنعتی که شرایط ایجاد نشده 

برای توسعه صنعتی این زیرساخت ها را فراهم کنیم.
معاون وزیر صمت ادامه داد: امســال بیش از هشــت 
هزار میلیارد تومان برای زیرســاخت های شهرک های 
صنعتی سرمایه گذاری و هزینه خواهیم کرد.رسولیان 
با بیان اینکه همزمان با ســفر رئیس جمهور اعتبارات 
خوبی اختصاص یافته اســت، افزود: یک هزار و ۵۰۰ 
میلیــارد تومان از محل ســفر رئیــس جمهور برای 
تصفیه خانه شــهرک های صنعتی هزینه شــده و ۱۰ 
هزار میلیارد تومان دولت در دور اول ســفرهای برای 
ایجاد زیر ســاخت ها صنعتی کشور هزینه شده است.
وی اظهار کرد: در راســتای تحقق عدالت صنعتی در 
استان های مختلف کشــور، از همین هفته گروه های 
مختلفی از کارشناســان و مدیران توانمند به استان ها 
اعزام شــده اند و ظرفیت های جدید سرمایه گذاری را 
شناسایی می کنند.مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران تصریح کرد: در مجموع 
در کشور چهار منطقه متفاوت بر اساس شهرستان ها 
ایجاد می کنیم تا بتوانیم کمک های موثرتر و بهتری به 
این مناطق داشته باشیم.رسولیان خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر ۸۴۷ شهرک صنعتی فعال در کشور وجود 
اســت که بیش از ۴۹ هزار و ۵۰۰ واحد در شهرک ها 

فعالیت دارند.

رئیس انجمــن صنفی تولیدکننــدگان و فناوران 
صنعت ساختمان، فقدان ضوابط و معیارهای طراحی 
و تولید صنعتی مســکن و برنامه ریزی راهبردی را از 
موانع صنعتی سازی مســکن نام برد و گفت: کشور با 
بحــران عقب ماندگی در این صنعت مواجه اســت.به 
گزارش ایســنا، عبدالرضا نائینی در نخستین رویداد 
فناورانه صنعت ساختمان و مسکن که در محل مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی برگزار شد، با بیان 
اینکه فرصت کمی برای برگشــت بــه رقابت پذیری 
مســکن در اختیار داریم، افزود: ما در مســیر بحران 
برای تحقق توســعه صنعتی سازی مسکن قرار داریم، 
از این رو اجرای طرح نهضت ملی مســکن  را غنیمت 
می دانیــم تا با تمام تلاش، اهداف این حوزه را محقق 

کنیم.
وی ادامه داد: ســاخت مســکن ارزان قیمت برای 
اقشــار کم درآمد در طرح نهضت ملی مســکن یک 
اقدام شجاعانه اســت و اگر منابع آن را تامین کنیم، 
قادر خواهیم بود به نحو احسن طرح را اجرایی کنیم، 
ولی آنچه که به نظر می رســد، تحقق این طرح دشوار 
اســت.نائینی با بیان اینکه ما طرح مســکن مهر را از 
دســت دادیم، ابراز امیدواری کرد که با همفکری هم 
فرصت نهضت ملی مسکن از دست نرود.رئیس انجمن 

صنفی تولید کنندگان و فناوران صنعت ســاختمان 
اجرای طرح هــای عظیم ملی را نیازمنــد عزم ملی، 
ســرمایه گذاری و ساماندهی دانست و یادآور شد: در 
بخش ســاخت و ساز، کشــور با بحران عقب ماندگی 
مواجه اســت و تمرکز بر فناوری از اولویت های کافی 
برخوردار نیســت و در آن همه ظرفیت های دانشــی 

چون دانشگاه ها و جامعه مهندسین وجود ندارد.
وی با بیان اینکه در حوزه صنعت ساختمان سازی 
بــا ظرفیت های اساســی تولید و طراحــی به میدان 
نیامده ایــم ، افزود: در پروژه هــای کلان، تامین منابع 
از مســائل گلوگاهی اســت.وی با طرح این سوال که 
چرا با ساخت گرانقیمت پارکینگ برای ساختمان ها، 
زمان ســاخت را افزایش می دهیم، گفت: ما با تصمیم 
گیری های درســت، می توانیم ۲۰ تا ۲۴ درصد منابع 
مالی را کنترل کنیم.نایینی، فقدان ضوابط و معیارهای 
طراحی و تولید صنعتی مســکن، فقدان برنامه ریزی 
راهبردی از جمله طراحی جامع توسعه مسکن، عدم 
ساماندهی زیر ســاخت های طراحی و تولید مسکن، 
فقدان نظام ســاختاری مناســب با تحول بنیادی در 
فرایند طراحی و بسترســازی نظری توســعه صنعت 
مســکن را از جمله موانع در توســعه صنعتی سازی 

مسکن نام برد.
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